



جامعة الشهيد مصطفى بن بولعيد - باتنة 2
(LSTASE) مخبر العلوم التكنولوجية للنشاطات الرياضية التربوية



MOSTEFA BENBOULAI D BATNA 2 UNIVERSITY
Laboratory of Technological Sciences for Educational Sports Activities



مجلة الأوراس لعلوم الرياضة

Journal of Auras Sports Sciences

العدد
- 01 -

جانفي 2024

المجلد
- 02 -

VOLUME
- 02 -

January 2024

NUMBER
- 01 -

ISSN 2830-9987

ISSN 2830-9987

مجلة علمية محكمة تصدر عن مخبر العلوم التكنولوجية
للنشاطات الرياضية التربوية (LSTASE)

Refereed scientific journal published by the Laboratory of Technological
Sciences for Educational Sports Activities (LSTASE)

✉ journal.lstase@univ-batna2.dz 🌐 www.univ-batna2.dz ☎ 0021333230155

✉ journal.lstase@univ-batna2.dz 🌐 www.univ-batna2.dz ☎ 0021333230155

جامعة الشهيد مصطفى بن بولعيد- باتنة 02.

معهد العلوم وتقنيات النشاطات البدنية والرياضية

مخبر العلوم التكنولوجية للنشاطات الرياضية التربوية (LSTASE)

مجلة الأوراس لعلوم الرياضة

جانفي 2024

عدد: 01

مجلد: 02

ISSN: 2830-9987

مجلة علمية محكمة تصدر عن مخبر العلوم التكنولوجية للنشاطات الرياضية
التربوية (LSTASE)

التعريف بمخبر العلوم التكنولوجية للنشاطات الرياضية التربوية (LSTASE)

استجابة لمتطلبات المشروع الوطني لترقية البحث العلمي الهادف إلى تحقيق الغايات السامية للتنمية الوطنية، جاءت فكرة إنشاء مخبر العلوم التكنولوجية للنشاطات الرياضية التربوية من اقتراح مجموعة من أساتذة معهد علوم وتقنيات النشاطات البدنية والرياضية الذي عرف تطورا ملحوظا كما يتكون هذا المخبر من مجموعة من الباحثين موزعين على أربع فرق بحث، تعمل على محاور بحث مختلفة، الأولى بعنوان {انتقاء المواهب الرياضية}، والثانية {الألعاب الرياضية في الروضة}، الثالثة {النشاط الرياضي لذوي الاحتياجات الخاصة}، والفرقة الرابعة {بيوميكانيك النشاط الرياضي}، هذه الفرق تهدف إلى تطوير وفتح آفاق البحث العلمي في مجال النشاط الرياضي التربوي، وذلك من خلال إجراء البحوث والتجارب المخبرية والميدانية في كثير من الموضوعات التي تخدم الأهداف (الصحية والتربوية والتنمية الاجتماعية والاقتصادية) للنشاطات الرياضية التربوية المتعلقة بجميع الفئات المستهدفة، وكذا كافة المستويات من المرحلة التحضيرية (الروضة) مرورا بالمرحلة الابتدائية، المتوسطة، الثانوية، وصولا إلى المستوى الجامعي، ويهدف المخبر إلى توفير بيئة بحثية للأساتذة المختصين من أجل إجراء البحوث العلمية المختلفة في الظروف الملائمة، وكذا تمكين طلاب الدراسات العليا بالمعهد من إجراء التجارب المخبرية والميدانية تحت إشراف أساتذتهم ومشرفيهم، وتنظيم الندوات والأيام الدراسية الملتقيات والمؤتمرات العلمية، والعمل بالتعاون مع مخابر بحث أخرى سواء كانت داخل الوطن أو خارجه، وكل هذا من أجل المساهمة في ترقية البحث في ميدان علوم وتقنيات النشاطات الرياضية، وكذا تحقيق الأهداف السامية للبحث العلمي، ويسعى الباحثين المنتسبين للمخبر لتحقيق الأهداف المسطرة بالمخبر كتقييم واقع النشاط الرياضي التربوي، ومحاولة اقتراح مناهج تربوية ورياضية جديدة تعمل على تحقيق الأهداف التربوية وفقا لخصائص المجتمع الجزائري، والعمل على تطوير الرياضة المدرسية والجامعية والنهوض بها لمواكبة المستوى الدولي، من خلال تأليف ونشر الكتب العلمية والبيداغوجية والمطبوعات الجامعية وأيضا تبادل الخبرات بين الهيئات التدريسية والبحثية في الجامعات العربية والعالمية، وقد حقق المخبر العديد من الأهداف المسطرة، ويصبوا مستقبلا إلى مضاعفة الجهود خدمة للنشاط البحثي للوصول إلى الجودة.

المدير الشرفي للمجلة: د / حسان صمادي مدير الجامعة.

أ.د/ السعيد يحيياوي.

د/ عبد الحفيظ قادري.

مدير المجلة:

رئيس تحرير المجلة:

هيئة تحرير المجلة: أ.د/ عبد المالك معلم. د/ حسام الدين شريط.

منسق المجلة: د/ عامر شافع.

اللجنة العلمية والاستشارية:

المؤسسة	الإسم واللقب	المؤسسة	الإسم واللقب
جامعة بومرداس-الجزائر	أ.د/ نذير قندوزان	جامعة باتنة02-الجزائر	أ.د/ محمد مرات
جامعة البويرة-الجزائر	أ.د/ نبيل منصوري	جامعة باتنة 02-الجزائر	أ.د/ عيسى هدوش
المركز الجامعي البيض-الجزائر	أ.د/ خالد مسعودي	جامعة باتنة 02-الجزائر	أ.د/ مفيدة بن حفيظ
جامعة أم البواقي-الجزائر	أ.د/ رضا مالك	جامعة باتنة 02-الجزائر	أ.د/ عقبة دغوش
جامعة أم البواقي-الجزائر	د/ أسامة أمزيان	جامعة باتنة 02-الجزائر	أ.د/ كمال حزازي
جامعة سوق أهراس-الجزائر	د/ محمود محفوطي	جامعة باتنة 02-الجزائر	أ.د/ عبد المالك قاسمي
جامعة المسيلة-الجزائر	د/ عبد الرزاق حسيني	جامعة العراق - العراق	أ.د/ ظافر ناموس الطائي
جامعة المسيلة-الجزائر	د/ العبد يعقوب	جامعة باتنة 02-الجزائر	أ.د/ ميهوبي عيسى
جامعة أم البواقي-الجزائر	د/ هشام بوراشيد	جامعة قسنطينة2-الجزائر	أ.د/ عبد الرحيم سلامي
جامعة النيلين-السودان	أ.د/ محمود يعقوب محمود	جامعة طنطا - مصر	د/ أماني البحيري
جامعة باتنة 02-الجزائر	د/ بن بوزة هشام	جامعة المسيلة-الجزائر	أ.د/ عادل خوجة
جامعة سطيف 2-الجزائر	د/ عبد الرزاق قصير	جامعة البويرة-الجزائر	د/ بن عبد الرحمان سيد علي
جامعة الجزائر 3-الجزائر	د/ صدوقي بلال	جامعة بنها- مصر	د/ تامر الشتيحي
جامعة الجزائر 3-الجزائر	أ.د/ عبد الرحمان شلغوم	جامعة المسيلة-الجزائر	أ.د/ بن عمر مراد
جامعة البويرة-الجزائر	د/ رفيق علوان	مركز أسبيطار-قطر	أ.د/ كريم شماري
المدرسة العليا لعلوم الرياض ة وتكنولوجياها-الجزائر	أ.د/ رشيدة قرين	جامعة باتنة 02-الجزائر	د/ علوي منير
جامعة الجزائر 3-الجزائر	أ.د/ يوسف بن صايبي	جامعة بوردو - فرنسا	D/ Jean Christophe Horcade
جامعة سوق أهراس-الجزائر	د/ فؤاد العيداني	جامعة باتنة 02-الجزائر	د/ السايح مدور عبد العالي
جامعة تبسة-الجزائر	د/ عبد القادر بوخالفة	جامعة باتنة 02-الجزائر	د/ مهدي محمدي
جامعة بسكرة-الجزائر	أ.د/ بلقاسم زموري	جامعة بجاية-الجزائر	أ.د/ سليم زعبار
جامعة البيضاء-اليمين	أ.د/ محمد حسين النظاري	جامعة باتنة 02-الجزائر	د/ يعقوب بن قسيمي
جامعة البويرة-الجزائر	أ.د/ مزيان بوحاج	جامعة الأغواط-الجزائر	د/ حاج عيسى
جامعة الجلفة-الجزائر	أ.د/ عبد القادر بن عبد الله	جامعة طنطا - مصر	د/ علاء حلاويش
جامعة خميس مليانة-الجزائر	أ.د/ بن حاج الطاهر ع القادر	جامعة باتنة 02-الجزائر	د/ النذير قارة
جامعة طرابلس-ليبيا	د/ عبد الحافظ غوار	جامعة باتنة 02-الجزائر	د/ نور الدين عبدلي
جامعة تبسة-الجزائر	أ.د/ فيصل قاسمي	جامعة صفاقس - تونس	أ.د/ فيروز عبد العزيز
جامعة لبنان-لبنان	د/ مازن مروة	جامعة المسيلة-الجزائر	أ.د/ زحاف محمد
جامعة خميس مليانة-الجزائر	د/ توشن صفية	جامعة سكاريا-تركيا	أ.د/ مصطفى كمال شان
جامعة المسيلة-الجزائر	د/ أحمد لبشيري	جامعة مستغانم-الجزائر	أ.د/ ناصر عبد القادر
جامعة ورقلة-الجزائر	أ.د/ عبد القادر برفوق	جامعة قسنطينة2-الجزائر	أ.د/ مسعود بورغدة محمد
جامعة وهران-الجزائر	أ.د/ هشام لوح	جامعة قسنطينة2-الجزائر	د/ عبد المالك قاسمي
جامعة عنابة-الجزائر	أ.د/ بن الشيخ يوسف	جامعة أم البواقي-الجزائر	د/ عمار شليحي

ضوابط النشر في مجلة الأوراس لعلوم الرياضة

مجلة الأوراس لعلوم الرياضة مجلة علمية دولية محكمة تصدر عن مخبر العلوم التكنولوجية للنشاطات الرياضية التربوية (LSTASE) سداسية النشر، تُعنى بنشر الأبحاث والدراسات الأكاديمية المتخصصة في مجال علوم الرياضة، ومن أهم شروط النشر بالمجلة:

- ✍ أن يكون العمل أصيلا ولم يسبق نشره من قبل أو قدم لجهات أخرى للنشر.
- ✍ أن يتبع الباحث الأصول العلمية المتعارف عليها في إعداد وكتابة البحوث العلمية خاصة فيما تعلق بتوثيق الاقتباس والأمانة العلمية، وإتباع أخلاقيات البحث العلمي الجيد.
- ✍ تنشر البحوث والدراسات في المجلة بإحدى اللغات الثلاث: العربية، الإنجليزية، الفرنسية.
- ✍ ألا يتجاوز عدد صفحات المقال خمسة وعشرون (25) صفحة.
- ✍ أن يتم إتباع قالب المجلة الموضوع على موقع المجلة ضمن موقع المعهد.
- ✍ يتم تدوين وتوثيق المصادر والمراجع العلمية على طريقة جمعية علم النفس الأمريكية (APA) الإصدار السادس.
- ✍ تخضع المقالات المقدمة للتحكيم السري.
- ✍ كل الآراء والأفكار في البحوث المنشورة في المجلة تعبر عن آراء أصحابها فقط.
- ✍ يمكن لهيئة تحرير المجلة ادخال التعديلات المناسبة على البحوث والدراسات التي تم قبولها للنشر في ضوء قواعد النشر العلمية المعمول بها.
- ✍ المقالات التي ترسل الى المجلة لا ترد الى أصحابها نشرت أم لم تنشر.
- ✍ يجب أن يكون المقال خاليا من الأخطاء الاملائية والنحوية واللغوية.
- ✍ الفاصلة (،) والنقطة (.) وباقي علامات التوقف (؟ - } -] - * - > - « - _ - : - ! - % - -) (...) يجب أن تكون ملتصقة بالكلمة التي قبلها، ولا يجب ترك فراغات بينها.
- ✍ واو (و) العطف يجب أن تكون ملتصقة بالكلمة التي تليها مباشرة ولا يترك فراغ بينهما.
- ✍ كتابة أسماء العلماء الأجانب باللغة العربية والأجنبية في نفس الوقت. وأيضا بالنسبة للمصطلحات العلمية باللغة العربية والأجنبية في نفس الوقت.
- ✍ تتكفل الهيئة التحريرية بكتابة العنوان والصفحات وأسماء المؤلفين في رؤوس الصفحات (en tête et en bas de page)
- ✍ يرفض قبول اي مقال ما لم يحترم هذه الشروط حتى ولو تم قبوله من حيث المضمون.
- ✍ يتحمل الباحث وحده المسؤولية الكاملة في حال وجود سرقة علمية.
- ✍ يقوم الباحث بإرسال المقال منسقا بصيغة (ورد 2007)، ويرسل إلى البريد الإلكتروني للمجلة التالي:

journal.lstase@univ-batna2.dz

افتتاحية العدد

بعد نشر المجلد الأول بعدديه الأول والثاني، جاء الدور لنشر العدد الأول من المجلد الثاني لمجلة الاوراس لعلوم الرياضة (مجلة علمية دولية محكمة) التي تصدر عن مخبر العلوم التكنولوجية للنشاطات الرياضية التربوية (LSTASE) دوريا أي سداسية، حيث إتسمت المقالات المنشورة في الأعداد السابقة بتميزها وذلك بتناول موضوعات مهمة تخص المجال الرياضية سواء التربوي أو التدريب الرياضي، ونسعى جاهدين إلى التمكن والجودة في نشر الاعداد الآتية بحرصنا على السهر في تحكيم كل ما يصلنا من مقالات من الباحثين، كما نحرص على التنوع في نشر موضوعات متنوعة تسهم في الإستفادة من النتائج البحثية المتوصل إليها، ومنه نسعى الى تفعيل وتطوير البحث العلمي في ميدان علوم الرياضة عبر مختلف الجامعات الوطنية والعالمية، اذ يعتبر أحد الركائز الرئيسية التي تعتمد عليها دول العالم للنهوض والرقي بشعوبها.

ان رغبة هيئة التحرير وهدفها هو الارتقاء بمستوى هذه المجلة الى افاق عالمية ومستوى علمي راقى وتحقيق الانتشار الأوسع، وهذا مرهون بجهد وعطاء الباحثين من خلال موضوعات وإسهامات تتسم بجدة الطرح وعمق القراءة والتحليل يجعلها تتلاقى حول قضايا وطروحات جامعة، ترتبط بأفاق علوم الرياضة في الجامعات الجزائرية خاصة والعربية والأجنبية عامة.

فهنيئاً لنا جميعاً بهذا العدد الأول ضمن المجلد الثاني، ومن هذا المنطلق نرجوا أن لا تبخلوا علينا بما لديكم من مقترحات وأفكار قد تسهم في تطوير الاعداد القادمة من المجلة واستشراف افاق المستقبل.

ويطيب لي في الختام أن أقدم خالص الشكر والثناء والتقدير لجميع الذين شاركوا في اخراج هذا العمل العلمي الى حيز الوجود، وجميع من كان لهم الفضل في انتاج المادة العلمية والتحرير والمراجعة والإخراج النهائي، بما في ذلك أعضاء هيئة التحرير والمحكمين الاستشاريين من داخل الوطن وخارجه.

الأستاذ الدكتور/ السعيد يحيوي

كلمة رئيس التحرير

الحمد لله والشكر له الذي وفقنا إلى المضي قدما في نشر أعداد المجلة بأن وصلنا إلى العدد الأول من المجلد الثاني، وها قد بدأت الخطوات الأولى بثبات مع الحركة العلمية المتزايدة التي تشهدها الجامعة الجزائرية في نشر الأبحاث العلمية، ويعود الفضل فيها إلى جهود الدولة الجزائرية، وجهود كل القائمين عليها من هيئات إدارية وعلمية متنوعة، في النهوض بمجال البحث العلمي، فللجامعة دور متميز في الرقي بالفرد والمجتمع في جميع المستويات العلمية والثقافية والاجتماعية... إلخ، وأيضا في تكوين مواطن قادر على العطاء والإنتاج، ويعتبر النشر العلمي منبر من المنابر المهمة في هذا التكوين، من خلال العديد من المجلات العلمية المحكمة التي تقوم بنشر الإنتاج العلمي للباحثين، وها قد نشأت مجلة الأوراس لعلوم الرياضة والتي تصدر عن مخبر العلوم التكنولوجية للنشاطات الرياضية التربوية (LSTASE) بمعهد العلوم وتقنيات النشاطات البدنية والرياضية جامعة الشهيد مصطفى بن بولعيد- باتنة2، ومنه نبارك ميلادها بنشر العددين التجريبي والأول، وذلك من خلال جهود كل الطاقم الإداري والعلمي والإستشاري، أملين في الأعداد القادمة إلى الرفع من جودة المنتج العلمي ضمن مقاربة معرفية هادفة تقدم عطاء علميا متميزا، في شتى مجالات البحوث الرياضية، وهي على تنوعها (النشاط البدني الرياضية المدرسي والتربوي والمكيف، والتدريب الرياضي) وكل ماله علاقة وإرتباط بها مع العلوم الأخرى كالعلوم الطبية والحيوية ومختلف العلوم الاجتماعية والنفسية والإنسانية، والتي تضي على البحوث والدراسات المقدمة الكثير من الحلول لمختلف القضايا قيد النشر.

ومن خلال هذه الكلمة أشكر جزيل الشكر كل من ساهم من قريب أو بعيد في الرقي بهذه المجلة، ونتمناها شامخة شموخ جبال الأواس من خلال الزاد العلمي الذي ستقدمه بحول الباري عزل وجل في الحقل البحثي الجزائري والعربي والعالمية.

د. عبد الحفيظ قادري

محتوى العدد (01) المجلد الثاني

الصفحات	الباحث	عنوان المقال	الرقم
06-01	بلعيد مجاهد	اثر جانحة كورونا على تطوير المهارات التقنية لدى لاعبي كرة القدم في المرحلة ما قبل التكوينية	01
19-70	بوراشيد هشام بوطبية عومار	أثر وحدات تعليمية مبنية على طريقة المنافسة في تطوير بعض الصفات البدنية (المداومة، السرعة، القوة) للتلاميذ الطور المتوسط (12 – 13 سنة)	02
29-20	دريفيل سعدة	أهمية الرياضة في التكيف الاجتماعي للطفل	03
47-30	شعيب معزوز	مساهمة الرياضة المدرسية في تحقيق التكيف الاجتماعي لدى تلاميذ المرحلة الثانوية	04
59-48	بوعلام عبد الإله سامر محمد عبد الوارث واضح أحمد الأمين	أثر الألعاب الصغيرة في تعلم بعض المفاهيم الأساسية لدى أطفال الروضة (4-5) سنوات	05
72-60	دحماني موسى عبد الكريم بنور معمر	واقع الممارسة الرياضية للطفل في المدرسة الابتدائية	06

University of BATNA 2
Institute of Science and Technology of Physical and Sports Activities
Laboratory of Technological Sciences for Activities Sports Educational (LSTASE)

Auras Journal of Sports Sciences

Vol: 02

Number: 01

January 2024

ISSN: 2830-9987

A refereed scientific journal published by the Laboratory of Technological Sciences for Educational and Sports Activities (LSTASE).

Laboratory of Technological Sciences for Activities Sports Educational (LSTASE)–University of Batna2 – ALGERIA–

Email: journal.lstase@univ-batna2.dz Tel: 0021333230155 www.univ-batna2.dz

Introduction to the Laboratory of Science and Technology for Activities Sports Educational (LSTASE).

In response to the requirements of the national project to promote scientific research aimed at achieving the noble goals of national development, the idea of establishing the Laboratory of Science and Technology for Activities Sports Educational (LSTASE) was proposed by a group of professors from the Institute of Physical and Sports Activities Sciences and Technologies, which has witnessed significant development. This laboratory consists of a group of researchers distributed among four research teams, working on different research axes. The first one is titled "Selection of Sports Talents," the second is "Sports Games in Kindergarten," the third is "Sports Activities for People with Special Needs," and the fourth group is "Biomechanics of Sports Activity." These groups aim to develop and expand the scientific research in the field of educational sports activity, through conducting laboratory and field experiments and research on many topics that serve the goals (health, educational, social, and economic) of educational sports activities related to all targeted groups, as well as all levels from the preparatory stage (kindergarten) through primary, intermediate, secondary, and up to the university level. The laboratory aims to provide a research environment for specialized professors to conduct various scientific research under suitable conditions. Additionally, it enables graduate students at the institute to conduct laboratory and field experiments under the supervision of their professors and supervisors.

The laboratory also organizes seminars, study days, meetings, and scientific conferences, and collaborates with other research laboratories, whether inside or outside the country. All this is aimed at contributing to the promotion of research in the field of sports science and technology, as well as achieving the lofty goals of scientific research. The researchers affiliated with the laboratory seek to achieve the objectives set by the laboratory, such as evaluating the reality of educational sports activities, attempting to propose new educational and sports curricula that work to achieve educational goals in accordance with the characteristics of Algerian society, and working to develop school and university sports and promote them to keep up with international standards. Through the authoring and publishing of scientific and pedagogical books, university publications, and the exchange of expertise between academic and research institutions in Arab and international universities, the laboratory has achieved many of its outlined objectives. In the future, it aims to double its efforts in service of research activities to achieve quality.

Honorary Director: Pr. HACENE SMADI

Director Journal: Pr. Said YAHIAOUI

Editor in Chief: D. Kadri Abdelhafid

The Editorial Board: Pr. Abdelmalek Mallem, D. houssem eddine cheriet

The Coordinator: D.Ameur Chafa

The Scientific and Advisory Committee:

Name and Surname	the university
PrMertate Mohammed	university of batna 02- algeria
Pr HeddoucheAissa	University of Batna 02- Algeria
Pr. MoufidaBenhafid	University of Batna 02- Algeria
Pr. DeghnoucheAkba	University of Batna 02- Algeria
Pr. Hazhazi Kamel	University of Batna 02- Algeria
Pr. GasmAbdelmalek	University of Batna 02- Algeria
Pr.ThafiNamoosAltaei	Iraq University-Iraq
Pr. AissaMouhoubi	University of Batna 02- Alegria
Pr. Abd al-Rahim Salami	University of Constantine 02- Algeria
D. AmanyElbhery	university of Tanta - Egypte
Pr. AdelKhodja	University of M'sila- Algeria
D. Ben AbdelrahmanSayed Ali	University of Bouira- Algeria
Pr. Tamer Hussein El	Benhauniversity .Egypt
Pr. Ben Omar Murad	University of M'sila- Alegria University of M'sila
Pr. Karim Chamari	Aspetarhospital- Qatar
D. Mounir Alloui	University of Batna 02- Algeria
D. Jean Christophe Horcade	Bordeaux University - France
D. AbdelaliSayeh Meddour	University of Batna 02- Algeria
Dr. Mehdi MHAMED	University of Batna 02- Algeria
Pr. Salim Zabar	University of Bejaia - Algeria
Dr. yakoubbenguesmi	University of Batna 02- Algeria
D. Haj Issa	University of Laghouat
Dr. alaa.halawish	Tanta University - Egypt
D. Nadir Kara	University of Batna 02- Algeria
D. Nour El-DinAbdali	University of Batna 02- Algeria
Pr. Fayrouz Abdul Aziz	University of Sfax - Tunisia
Pr. Zahaf Mohamed	University of M'sila- Algeria
Pr. Dr. Mustafa Kamal	Sakarya University - Türkiye
Pr. Nacer Abdelkader	University of Mostaganem - Algeria
Pr. Massoud Bourgada Mohammed	University of Constantine 02- Algeria
D. Abd al-Malik Qasimi	University of Constantine 02- Algeria
D. Omar Chelhi	University of Oum El Bouaghi- Algeria

Name and Surname	the university
Pr. Nadhiranduzan	university of boumerdes- algeria
Pr. Mansouri Nabil	University of Bouira- Algeria
Pr. Khaled Messaoudi	University Center of El Bayadh - Algeria
Pr. RedaMalek	University of Oum El Bouaghi- Algeria
D. Oussama Ameziane	University of Oum El Bouaghi- Algeria
D. Mahmoud Mahfoudi	University of Souk Ahras- Algeria
D.HassiniAbdErrazak	University of M'sila- Algeria
D. Al-Eid Yakoub	University of M'sila-Algeria
D. Hichem Bourachid	University of Oum El Bouaghi- Algeria
Pr. Mahmoud YakoubMahmoud	University of Al Neelain -Sudan
D. BenbouzaHichem	University of Batna 02- Algeria
D. , Abd al-RazzaqQasir	university of setif 2 - algeria
D. Bilal Sadouki	University of Algiers 3 - Algeria
Pr. AbdelrahmanChelghoum	University of Algiers 3 - Algeria
D. Alouane Rafik	University of Bouira- Algeria
Pr. Grine Rachida	Higher School in Sports Science and Technology- Algeria
Pr. Yousef Ben Saibi	University of Algiers 3 - Algeria
D. LaydaniFouad	University of Souk Ahras- Algeria
D. Abdelkader Boukhalifa	University of Tebessa- Algeria
Pr. BelkacemZemmouri	University of Biskra - Algeria
Pr. Muhammad Husayn al- Naziri	University of Albaydha- Yemen
Pr. mezianebouhadj	University of Bouira- Algeria
Pr. Abdulqadir bin Abdullah	university of djelfa- algeria
Pr. Ben HadjTaherAbdelKader	University of KhemisMiliana- Algeria
D. Abdul Hafez Ghawar	University of Tripoli-Libya
Pr. FaycalGasmi	University of Tebessa- Algeria
Dr. MazenMarwa	University of Lebanese- Lebanon
D. ToshaniSafiya	University of KhemisMiliana-
D Ahmed Labshiri	University of M'sila- Algeria
D. Abdelkader Barqouq	University of Ouargla- Algeria
Pr. HishamLawh	University of Oran- Algeria
D Ben Sheikh Youssef	University of Annaba- Algeria

Publishing Guidelines in the Journal of Aures for Sports Sciences.

The Aurès Journal of Sports Science is an international scientific journal issued by the Laboratory of Science and Technology for Activities Sports Educational (LSTASE). It is concerned with publishing research and academic studies specialized in the field of sports sciences. The most important conditions of publication in the magazine are:

- The work should be original and not have been previously published or submitted for publication elsewhere.
- The researcher should follow the recognized scientific principles in the preparation and writing of scientific research, especially with regard to documenting the citation and scientific honesty, and following the ethics of good scientific research.
- The research and studies in the journal are published in one of the three languages: Arabic, English, or French.
- The article should not exceed 25 pages in length.
- The journal's template provided on the institute's website should be followed when formatting the article.
- Sources and scientific references should be documented and cited following the American Psychological Association (APA) style, 6th edition.
- The submitted articles are subjected to blind peer review.
- All opinions and ideas expressed in the research published in the journal are solely those of the authors.
- The editorial board of the journal can make appropriate amendments to the research and studies that have been accepted for publication in accordance with established scientific publishing standards.
- Articles submitted to the journal are not returned to their authors, regardless of whether they are published or not.
- The article should be free from spelling, grammatical, and linguistic errors.
- The comma (,), the period (.) and other punctuation marks (? - { - [- - » - _ - : - ! - % - (- ...) should be attached to the word before it, and should not be left out. spaces between them.
- - The editorial board is responsible for writing the title, pages and authors' names in the headers of the pages (en tête et en bas de page)
- Any article that does not comply with these requirements will be rejected, even if it is accepted in terms of content.
- The researcher alone bears full responsibility in the event of scientific plagiarism.
- The researcher should submit the formatted article in Microsoft Word 2007 format and send it to the following email address of the journal: [Insert email address of the journal].

journal.lstase@univ-batna2.dz

Opening Editorial

After publishing the first volume, which included its first and second issues, we are now releasing the first issue of the second volume of the Aures Journal of Sports Sciences. This is a peer-reviewed international scientific journal issued by the Laboratory of Science and Technology for Activities Sports Educational (LSTASE) biannually. The articles in our previous issues have been distinguished by addressing important topics in sports, both educational and training-related. We are committed to maintaining the quality of our publications by thoroughly reviewing all submissions from researchers. Additionally, we aim to diversify the topics we publish to benefit from a variety of research findings. Our goal is to promote and enhance scientific research in sports sciences at both national and international universities. This field is considered one of the main pillars upon which countries worldwide rely for the advancement and progress of their societies.

The editorial board's desire and goal are to elevate the level of this journal to global horizons and achieve a distinguished scientific standard, aiming for wider dissemination. And this is dependent on the efforts and contributions of researchers through topics and contributions characterized by the seriousness of presentation, depth of reading, and analysis, which converge around issues and proposals related to the field of sports science in Algerian universities, especially, and Arab and foreign universities in general.

Congratulations to all of us on this blessed issue, which we hope will be a good start for the scientific trajectory of the laboratory. From this perspective, we kindly request that you do not hesitate to share with us any suggestions and ideas that may contribute to the development of future issues of the journal and the anticipation of future prospects.

Finally, I would like to extend my sincere thanks, appreciation, and gratitude to all those who contributed to the production of this scientific work and brought it into existence. And to all those who played a role in producing the scientific content, editing, reviewing, and final production, including the members of the editorial board and the consulting reviewers from within the country and abroad.

Pr. Said Yahiaoui

Editor in Chief's speech

Praise be to God and thanks to Him for enabling us to progress in publishing the Journal, reaching the first issue of the second volume. The Algerian University has begun taking steady steps towards increasing scientific activity and publishing scientific research. This progress is credited to the efforts of the Algerian state and all those responsible for advancing scientific research from various administrative and scientific bodies, the university has a distinguished role in the advancement of the individual and society in all scientific, cultural and social levels...etc., Moreover, it contributes to the formation of citizens capable of giving and producing, and scientific publishing is considered one of the important platforms in this process. Through numerous peer-reviewed scientific journals that publish the scientific output of researchers, And here arises the journal "Al-Ouras for Sports Sciences," which is published by the Laboratory of Technological Sciences for Activities Sports Educational (LSTASE) at the Institute of Physical Education and Sports Sciences, University of Martyr Mostefa Ben Boulaïd- Batna2. And through it, we celebrate its birth, thanks to the efforts of the entire administrative, scientific, and advisory team. We hope that future issues will enhance the quality of scientific output within a purposeful knowledge-based approach, providing outstanding scientific contributions in various fields of sports research. It encompasses various domains such as physical education in schools, educational and conditioned sports activities, sports training, and their interconnectedness with other sciences such as medical, biological, social, psychological, and humanities sciences. This diversity enriches the research and studies presented, offering a multitude of solutions to various issues currently under publication.

Through this message, I express my heartfelt gratitude to everyone who has contributed, whether directly or indirectly, to the advancement of this journal. We hope that it will stand tall, like the mountains of the Atlas, through the scientific knowledge it will provide, with the help of the Almighty, in the Algerian, Arab, and global research field.

Dr. KadriAbdelhafid

Vol (02) Issue content (01)

the number	Article title	researcher	pages
01	The impact of the Corona pandemic on developing the technical skills of football players in the basic training stage	Belaid Mujahid	1-6
02	The effect of learning units based on the competition method in developing some physical qualities (permanence, speed, strength) for middle school students (12-13 years old)	Borashid Hisham Botabiya Omar	7-19
03	The importance of sports in the social adaptation of the child	Drivel Saada	20-29
04	He contribution of school sports to the achievement of social adjustment among high school students	choaib Mazouz	30-47
05	the impact of small games in learning some basic concepts for kindergarten children (4-5 years).	Mr. Boualem Abdel-Ilah Mr. Samer Muhammad Abdel-Wareth Prof. Clear Ahmed Al-Amin	48-59
06	The reality of children's mathematical practice in primary school	Mr. Dahmani Musa Abdel Karim Dr. Bennour Muammar	60-72